
Rok 1992 
 

 tomto roce se událo mnoho, i kdyţ v samotné Vršovce se nic tak 

zvláštního nezměnilo. Byla udělána nová fasáda na bývalé škole, kde je prodejna, v letošním 

roce uţ  v soukromém prodeji. V prodejně je smíšené zboţí, prodavačka Marie Matejsková 

má tuto prodejnu v nájmu. Nájem platí obecnímu úřadu. Fasádu na prodejně provedla 

soukromá zednická firma Kroka, která je z Černčic. Za novou fasádu obecní úřad zaplatil 72 

tisíc.  

V červnu zde proběhly volby v budově obecního úřadu. Nejlépe si ve Vršovce vedli 

hasiči, jediná organizace, která ve vesnici funguje. A měla nejvíce akcí. Zatím ţádná strana 

nebyla ve Vršovce zaloţena. Lidé v dnešní době ţijí jen kaţdý pro sebe, nikdo se nechce moc 

angaţovat. A na samotné podnikání zde není moc moţností. Ani dnešní zákony moc 

podnikatelům nevycházejí vstříc,  takţe se nemůţeme divit. 

V republice se toho změnilo moc, odstoupil prezident Václav Havel z funkce 

federálního prezidenta. A Slováci chtějí rozdělení republiky na dva samostatné státy. Při 

letošních volbách nastaly v republice dvě velké strany ODS v Čechách a HZDS na Slovensku.  

Byla schválena nová Ústava jak v Čechách, tak na Slovensku. Schváleno bylo i mnoho 

nových zákonů, jako například zákon daňový, nemocenské pojištění, transformace 

v zemědělství.. Byla rozpuštěna federální vláda a federální shromáţdění, rozdělení armády a 

majetku republiky a to dvě ku jedné. Také stoupla v republice kriminalita. Soudy dá se říci 

nepracují vůbec. Tresty jsou nízké a pachatelé se pochybují na svobodě z nedostatků místa ve 

věznicích a páchají si trestnou činnost dál. 

Ţivotní úroveň jde značně dolů, protoţe veškeré zboţí se podraţilo a platy lidí 

zůstávají dá se říci na stejné úrovni. Dělnické jízdenky byly zdraţeny o 100%. Osobní 

automobily stojí od 150 000 korun výše, coţ pro normálního občana je toto zboţí nedostupné. 

Nemluvě o zdraţení uhlí, benzínu, nafty, vody a elektrické energie. Z a některé léky jiţ musí 

občané platit a u zubaře za lepší plombu také i cizí injekce. Peníze zatím zůstávají stejné jak 

v Čechách, tak na Slovensku. Dělení majetku v České a Slovenské republice je stále 

v jednání. O volbě nového prezidenta v České republice má dojíti příští rok. Taktéţ to je i na 

Slovensku.  

 

 

Na sedění obecní rady dne 9. března byly na programu poplatky ze zemědělské půdy, 

platit se má z bonity půdy, bylo určeno 1200 Kčs z hektaru půdy, ale z rozhodnutí obecních 

radních je pouţito 50% sníţení z 1 hektaru půdy, a proto se letošního roku platilo 600 Kčs. 

Poplatky za odvoz popela – je stanoveno, kdo má ústřední nebo etáţové topení 50 Kčs 

za rok, ostatní 25 Kčs. Obecní rybník mají v nájmu hasiči a poplatek za rok činí 100 Kčs.  

Dále poplatky domovní zůstávají stejné. Obecní rada odsouhlasila, ţe obec přispěje na 

nový stroj na zubní protézy a to do Nového Města nad Metují. Částka na jednoho obyvatele je 

12 Kčs. Toto je placeno z fondu obecního úřadu. Placení z komínů za znečišťování ovzduší se 

tento rok zatím neplatí. 



Do provozu se dal nový kontejner na popel, takţe ve Vršovce jsou jiţ celkem tři kusy. 

Popel se má třídit z důvodu odvozu na skládku. 

Dne 27. 4. 1992 bylo projednáváno nájemné za byty v č. 44 a to pana Šichana a rodiny 

Vaňkovi. Toto nájemné bylo o něco zvýšené. Paní Matejsková, která má prodejnu potravin a 

smíšeného zboţí platí obecnímu úřadu za rok 5 000 Kčs.  

Dále bylo schváleno, ţe bude provedena oprava bývalé školy, dnešní prodejny. Má být 

provedeno otlučení staré omítky a znovu budova nahozena novou fasádou. Bylo dohodnuto 

toto provedení s firmou Kroka z Černčic. Za předběţnou cenu asi 70 000 Kčs. Tento obnos 

bude hradit obecní úřad ve Vršovce. Tato akce byla provedena na podzim 1992 a obecní úřad 

zaplatil 72 000 korun.  

Také byla navrţena volební komise na volby. Volební komise Vršovky 199, která byla 

navrţena obecní radou dne 11. května 1992 na volby, které se mají konat 5. aţ 6. června 1992: 

1. Sychrovský Pavel           Vršovka č. 21 

2. Petrţelka Jaroslav           Vršovka č.11 

3. Rydlo Petr                       Vršovka č.39 

4. Přibyl Jiří                         Vršovka č.5 

 

 

Dne 27. 4. 1992 byla v budově obecního úřadu předvolební schůze. Tuto uspořádala 

strana ODS. Účast na této předvolební agitaci bylo 15 občanů. Přijeli tři členové ODS 

z Nového Města nad Metují v čele s panem Tymlem ze Stavostroje. Byla to jediná strana, 

která měla ve Vršovce předvolební kampaň. Při letošních volbách občané vlastně nevěděli, 

koho by měli volit. Na kandidátkách převládali bývalí funkcionáři KSČ. 

 

 

1. Občanská Demokratická aliance 

2. Československá Sociální Demokracie 

4. Hnutí za Samosprávnou Demokracii 

5. Hnutí důchodců za ţivotní jistoty 

10. Národně sociální strana, Československá str. Národně Socialistická 

13. Demokraté 92 za společný stát 

14. Strana Republikánská a Národně demokratické Jednoty 

15. Magiar Kerezlevydemorakté, Maďarská křesťansko demokratická unie 

17. Křesťanská a Demokratická unie, Československá strana lidová 

19. Strana Československých podnikatelů ţivnostníků a rolníků 

21. Hnutí za Sociální spravedlnost 

22. Liberálně sociální unie 

24. Občanské hnutí 

28. Sdruţení pro republiku, Republikánská strana Československá 

31. Klub angaţovaných nestraníků 

32. Romská občanská iniciativa ČSFR 

33. Koalice levý blok KSČM PL ČSFR 

38. Strana přátel piva 

41. Nezávislá iniciativa (NEI) 



42. Koalice občanská Demokratická strana a Křesťanskodemokratická strana 

 

Volby se konaly v budově obecního úřadu ve Vršovce a to dne 5. – 6. června 1992. 

Volilo se do Sněmovny lidu Federálního shromáţdění a do české národní rady a Sněmovny 

národů Federálního shromáţdění. Naše obec spadala do volebního kraje č.6 okresu Náchod. 

Volby proběhly celkem dobře. Nic se zvláštního nestalo. I počet voličů byl vysoký a to 93%. 

Na prvním místě s nejvyšším počtem hlasů se umístila strana s číslem 22 a to Liberálně 

sociální unie. Tato strana je zemědělská strana, i kdyţ vedoucí této strany je pan Trnka, 

bývalý funkcionář KSČ a bývalý funkcionář protekčního JZD Slušovice, toto druţstvo bylo za 

totality nejvíce dotováno státem. Na druhém místě se umístila strana 42 a to koalice Občanská 

demokratická strana a Křesťanskodemokratická strana. Vedoucí ODS je pan Václav Klaus, 

bývalý ministr financí, který se přičinil, aby inflace v naší republice byla  co nejmenší, coţ se 

mu povedlo. Vedoucí KDS pan Václav Benda. Tato koalice je pravicově orientována. Na 

třetím místě se umístila strana č. 17 Křesťanská a Demokratická unie, Československá strana 

lidová.  

Občané, kteří dali svoje hlasy buď přímo KSČ, coţ bylo ve Vršovce 5 občanů a těm, 

kteří volili 42, coţ je strana levicová, těch bylo ve Vršovce většina, podporují svými hlasy 

komunisty. Toto není pěkná vizitka obce. 

 

 

Počet zapsaných osob do seznamu voličů 86. Voleb se zúčastnilo celkem 50 občanů, tj. 93%. 

 

 1. FS - SL 2. FS - SN 3. ČNR 

1. 3 3,8% 5 6,3% 5 6,4% 

3 5 6,4 2 2,5% 7 9% 

4 0 - 0 - 0 - 

5 3 3,8% 2 2,5% 2 2,6% 

10 0 - 0 - 0 - 

13 2 2,5% 1 1,2% 0 - 

14 0 - 0 - 1 1,3% 

15 0 - 0 - 0 - 

17 12 15,2% 12 1,5% 8 10,3% 

19 1 1,3% 2 2,5% 1 1,3% 

21 0 - 1 1,2% 1 1,3% 

22 19 24% 25 31,3% 23 29,5% 

24 5 6,4% 4 5% 4 5,1% 

28 2 2,5% 4 5% 1 1,3% 

31 1 1,3% 1 1,2% 3 3,8% 

32 0 - 0 - 0 - 

33 5 6,4% 5 6,3% 6 7,7% 

38 2 2,5% 3 3,8% 2 2,6% 

41 2 2,5% 1 1,2% 0 - 

42 17 21,5% 12 15% 14 17,9% 

 



1. Sněmovna lidu Federálního shromáţdění FS – SL 

2. Sněmovna národů Federálního shromáţdění FS –SN 

3. Česká národní rada ČNR 

 

Volební kraj č. 6 okr. Náchod. 

 

 

Hasiči vlastní obecní rybník, ve kterém mají nasázeny ryby. Z rybníka platí roční 

poplatek sto korun. Rybník má na starosti Petr Rydlo č. 39. Na hasičské valné hromadě 2. 

března 1992 byla účast velká. Byly členům dány nové členské průkazy, za které se platilo 12 

Kčs. Bylo zde oznámeno, ţe nové hadice nám dá JZD Bohuslavice. 

27. 6. 1992 bylo u lesa za Rydlovi opékání prasete. Účast na této akci byla velká 

Točilo se pivo, alkohol a také guláš.  

Dne 4. září 1992 se uskutečnily ve Vršovce hasičské prověrky. Celkem se zúčastnilo 

11 hasičských sborů z okolí. Akce se zdařila, bylo prodáváno občerstvení v čekárně 

autobusové u rybníka. Občerstvení měli na starosti rod. Hromádková a paní Přibylová ml.  

25. října hasiči pořádali posvícenský fotbal a to svobodní proti ţenatým. Toto utkání 

vyhráli svobodní a to 5:3. 

 

 

Na březnové výroční schůzi byli druţstevníci seznámeni se zákonem o úpravě 

majetkových vztahů a vypořádání majetkových nároků v druţstvech, v tzv. transformačním 

zákonem. Byla poskytnuta právní poradna. V této době se přihlašují oprávněné osoby z řad 

nedruţstevníků do transformačního procesu s přihláškou ve smyslu ustanovení podle 

paragrafu 14, zákona 42/92 Sb. Prokazují, ţe jejich majetek druţstvo převzalo a uţívá jej, 

členové druţstva se stávají automaticky oprávněnými osobami s z titulu členství a tedy své 

pracovní účasti oprávněnými osobami, ale dále mohou být rovněţ z titulu majetku, který 

druţstvo převzalo a uţívá jej, obdobně jako u nedruţstevníků. O další nároky členů je nutno 

se přihlásit. Je nutné prokázat způsob nabytí půdy, nejlépe notářskou kupní, darovací nebo 

postupnou smlouvou řádně registrovanou státním notářstvím.Člen ale můţe dále oprávněnou 

osobou z titulu ostatního majetku převzatého druţstvem. Jedná se o vnosy ţivého i mrtvého 

inventáře, který druţstvo v minulosti převzalo a uţívá jej. Ţijící členové uplatňují své nároky 

na náhradu za vnosy bez rozdílu, zda mají půdu ve svém vlastnictví a nebo ji uţ předali dětem 

mimo druţstvo. Nároky na zápočet vnosů ale mohou uplatnit i členové druţstva po svých 

neţijících rodičích a blízkých příbuzných. Ve většině případů nebyly vnosy předmětem 

dědického vyrovnání a v tomto případě nebyl účel zvýhodnit členy druţstva od nároků 

nečlenů druţstva. Vneseny ţivý i mrtvý inventář je přepočítán na ceny roku 1991 a od této 

částky odečteny skutečně členům zaplacené investiční zápůjčky. Vypočítaná částka náhrady 

za vnosy bude majetkovým podílem člena druţstva. Výši vnosů je ale také nutné u druţstva 

oprávněnou osobu uplatnit a prokázat dostupnými doklady. Pokud oprávněná osoba – člen, 

ţádné doklady nemá, potom to uvede v přihlášce a druţstvo pouţije dostupných dokladů 

vlastních, které však nemá na všechny bývalé členy, ani původní členy. 

Kolují některé informace, ţe dědici bývalých členů druţstva ztratí své nároky za 

náhradu za vnosy. Tyto informace nejsou pravdivé. Kdo se do transformace přihlásí, bude mu 

náhrada vyčíslením finanční částky přiznána formou majetkového podílu. Z JZD se tak stává 

druţstvo podílníků.   



 

Leden: Sněhu asi deset centimetrů, teploty kolem nuly. Od 4. je oteplení aţ +4 °C. 

Desátého ledna je přes den jiţ +8 °C slunečno. Dá se říci ranní teploty pod nulou, přes den 

oteplení nad nulou. 

Únor: Sněhu je v únoru minimálně nejvíce 10 centimetrů, ale ten taje. Mrazy jsou 

jenom přes noc, přes den nad nulou. Ke konci února je jiţ +14 °C. 

Březen: Začátek měsíce +15 °C. Teploty jsou od +8 °C do 14 °C. 14. března 

nachumelilo 5 cm sněhu, ale 16. jiţ bylo po sněhu. Sem tam zapršelo. 

Duben: Teploty jsou ráno od +3 do +11 °C. Teploty přes den od +13 do +24 °C. 

Konec dubna je kolem +16 °C. 

Květen: Začátek měsíce asi +18 °C, ale během měsíce dostoupaly teploty aţ +29 °C a 

to 22. května. 14. – 15. května bylo přes den +28 °C. Teploty na květen poměrně vysoké. 

Slunečno. 

Červen: Teplý měsíc. 1. je uţ +28 °C. Poměrně aţ nadprůměrné teploty, bylo aţ +31 

°C. Deště málo. 

Červenec: Měsíc teplý aţ tropický. Teploty dosahovaly aţ +38 °C. 27. července ve 22 

hod. večer bylo ještě +24 °C. Do konce měsíce byly teploty přes +30 °C. 

Srpen: Měsíc teplý, začátek měsíce přes den +35 °C. 3. srpna je na slunci +40 °C, 

v chládku +36 °C. 9. srpna je +37 °C, o půl sedmé večer je +33 °C. Od 11. je ochlazení na 

+27 °C, ale od 18. je zase teplo. 19. bylo na slunci +42 °C. Konec srpna je +34 °C. 

Září: 1. září prší celý den a ochladilo se na +12 °C. Týden je chladno, od desátého je 

jiţ +25 °C. Aţ do konce měsíce jsou teploty kolem +22 °C. 

Říjen: Začátek měsíce kolem +20 °C. 11. října ráno je jiţ mráz, přes den +9 °C. 

Nadále ranní mrazíky, přes den +5 - +11 °C. Občasné přeháňky. 

Listopad: Ranní teploty +3 - +5 °C, přes den +6 - +9 °C. 20. listopadu poprvé 

chumelilo, ale sníh roztál. Do konce měsíce je jiţ chladno. 

Prosinec: Chladno, začátek měsíce je +1 °C. Do 13. prosince nejsou teploty přes den 

vyšší neţ +5 °C, poprchává, občas chumelí. 12. prosince nachumelilo 10 cm sněhu, ale roztál. 

Teploty kolem +3 °C přes den.V noci je teplota kolem nuly. Před vánočními svátky je beze 

sněhu, ale začíná mrznout na sucho. Konec prosince je velice chladný sice bez sněhu. Mrazy 

byly aţ -17 °C, přes den je -10 °C. A tyto mrazy trvají aţ do konce roku. 

 

vatby 1992 
Josef Rozínek – Suchánková Miloslava 

Vršovka č. 51 – ul. TGM č.41, Nové Město 

Byli oddáni v Novém Městě nad Metují 19. 9. 1992. 

 

Luděk Vaněk – Voborníková Petra 

Vršovka č.44 – Bohuslavice č.59 

Byli oddáni v Novém Městě nad Metují 17. 10. 1992 

 

 



Petr Rydlo – Hrudíková Jana 

Vršovka č.39 – Vršovka č.40 

Byli oddáni v Novém Městě nad Metují 23.10. 1992.¨ 

 

mrtí 1992 
Aneţka Smolová, Vršovka č.32, zemřela v úterý dne 12. května 1992 ve věku 81 let. 

Boţena Šichanová, Vršovka č.44, zemřela ve středu dne 23. září 1992 ve věku 71 let. 

Anna Sychrovská, Vršovka č.18, zemřela v úterý dne 22. prosince 1992 ve věku 80 let. 

 

arození 1992 
Tereza Holbová se narodila dne 26. května 1992 manţelům Danielu a Haně Holbovým. Hona 

rozená Marková č.51. 

 

ozvody 1992 
Josef Rydlo, Marie Rydlová , Vršovka č.45 

Danuše Vokatá, Miloš Vokatý, Vršovka č.40 

Miroslav Čečetka, Marcela Čečetková, Vršovka č.9 

 

dstěhování 1992 
Josef Rydlo č.45 do Nového Města nad Metují 

Danuše Vokatá č.40 do Nového Města nad Metují 

Marcela Čečetková č.9 do Černčic 

Luděk Vaněk č.44 do Bohuslavic 

Hana Holbová č.51 do Prahy 

Veronika Holbová č. 51 do Prahy. 

Tereza Holbová č.51 do Prahy 

 

řistěhování 1992 
Miloslava Rozínková rozená Suchánková z Nového Města nad Metují do Vršovky čp. 51.  

 

V roce 1992 má Vršovka 100 obyvatel. 
 

 



Rok 1992 zapsal kronikář Marek Ladislav 

Rok 1993 

ento rok je velice zajímavým a to, ţe Československá republika byla od 

1. 1. 1993 rozdělena na dva samostatné státy – Českou a Slovenskou republiku. V České 

republice byl zvolen prezident pan Václav Havel. Na Slovensku pna Kovář. Premiér České 

republiky je pan Václav Klaus, předseda ODS. Na Slovensku je premiér pan Vladimír Mečiar, 

předseda HZDS. Byla rozdělena státní hranice mezi Českou a Slovenskou republikou. A na 

hranicích byly postaveny celnice. 

Aby se rozlišila měna, byly na papírové peníze nalepeny kolky, a to na tisícikorunové, 

pětistovky a stokorunové bankovky. Drobné mince zůstaly společné v obou státech a 

postupně do konce roku se stahovaly z oběhu a vyměňovaly za nové.  Papírové peníze 
okolkované staré platily do 31. srpna 1993 a mohli si je občané vyměnit do 31. května 1994. 

Nové papírové bankovky platí od 1. září 1993. Také byly vydány nové známky. Na dopisy 

jsou známky 3 Kč, na pohlednice 2 Kč. 

I kdyţ ve Vršovce se tento rok nic tak zvláštního nestalo, postihlo toto rozdělení i 

občany zde v obci. Z důvodů úniků daní začíná úřadovat finanční úřad v Náchodě, tzv. 

berňák, který postihuje občany, kteří podnikají a špatně by platily daně z příjmů a přidané 

hodnoty prodaného zboţí. Občané musí platit poplatky z přiznání daní pozemků a 

zastavěných částí domů. Dá se říci, ţe v obchodech se zdraţuje ze dne na den. Uţ je zdraţeno 

pro zákazníky prakticky všechno zboţí a to jak potraviny, tak zboţí ostatní. 

Také byly zdraţeny autobusy, jiţ neplatí sníţené jízdné do zaměstnání. Lidé sice mají 

demokracii, ale zřejmě si to představovali trochu jinak. Pro obec byl zdraţen odvoz odpadků, 

jednou tolik neţ v loňském roce. Platí se téţ za uskladnění. Odpadky se vozí k Nahořanům. 

Také se mělo platit za znečišťování ovzduší z komínů z topení, coţ obecní úřad neschválil. 

 

 

Nové telefonní vedení se ve Vršovce dělalo v měsíci květnu a červnu. Dosti občanů 

Vršovky si zaţádalo o zapojení telefonů, jelikoţ v dnešní době je to opravdu nutnost. Jediný 

telefon ve vsi dosaţitelný pro místní občany v bývalé škole uţ zdaleka nevyhovuje. A 

letošního roku byl odpojen z důvodu, ţe někteří občané Vršovky ho doslovně zneuţívali. Kdo 

volal, měl zapsat do sešitu kam volá a kolik minut. Toto bylo zneuţíváno a muselo se 

doplácet poslední rok uţ dosti peněz. Telefon měl na starosti pan Šichan. A zlobil se právem, 

ţe to doplácet nebude ze svých peněz. Proto byl telefon odpojen.  



I kdyţ se začalo s instalací telefonních přístrojů občanům v květnu a červnu, telefony 

nešly ještě v srpnu z důvodů navlhnutí kabelů na poli za Sychrovskými č.21. Na poli byl zaset 

kmín a JZD zakázalo kopat neţ kmín sklidí. Aţ v srpnu byl kabel vykopána opraven. Kmín se 

ale stejně nesklízel, jelikoţ byl špatný. 

 

 

Jednotné druţstvo Bohuslavice, pod které Vršovka patří, ještě v letošním roce 

nefunguje. Zatím ve Vršovce soukromě nikdo nehospodaří. Jak to vypadá, tak se do 

soukromého hospodářství moc lidé neţenou. Kdo vlastně začne sám hospodařit, znamená to 

začít úplně od samého začátku. Zakoupit drahé stroje a vlastně úplné zařízení na hospodaření. 

Ve světě potraviny jdou s cenou dolů a je jich nadbytek.  

A co se letošního roku dělo ve Vršovce. U kravína byl úplně rozebrán starý stoh slámy 

a před kravín byly navezeny kostky slámy. Jedna tato kostka váţí kolem dvou metráků, sice 

se dobře uskladňují, ale musí je rovnat vysokozdviţný vozík. U kravína je siláţní jáma, která 

byla letošního podzimu naplněna kukuřičnou siláţí. I kdyţ od poloviny roku je v kravíně 

prázdno bez krav.   

Cukrová řepa byla od Vršovky ke Spům. Tato byla po sklizni navoţena na louku na 

Pustince před prasečák. Do cukrovaru v Meříči byla odváţena 29. – 30. listopadu.  

 

 

Dne 29. května 1993 vršovská mládeţ opékala prase u lesa za Rydlovi. Tato akce byla 

pořádána pro veřejnost. Bylo opečené prase, guláš, čepovalo se sudové pivo, alkohol a víno. 

Kdo přišel, co vypil a snědl si kaţdý platil sám.. Tato akce začala odpoledne a protáhla se 

dlouho do noci. Účast byla velká. 

Nejvíce akci zde pořádají vršovští hasiči, protoţe členové jsou převáţně mládeţ.  

Dne 3. června 1993 pořádali vršovští hasiči zkoušku se stříkačkou u rybníka, byla to 

příprava na hasičskou soutěţ pořádanou dne 5. června 1993 v Šonově. Vršovští hasiči se 

soutěţe zúčastnili, ale jenom jako pozorovatelé. 

V létě byla uklizena hasičská zbrojnice v budově obecního úřadu. Zbrojnice byla 

vybílena 23. srpna. Byly zakoupeny nové hadice. Velitel Luděk Vaněk se odstěhoval do 

Bohuslavic. Byl zvolený nový velitel a to Jiří Přibyl z čp.5.  

Dne 27. srpna, to byl pátek 1993, se konaly ve Vršovce hasičské prověrky hasičských 

sborů z okolí Nového Města nad Metují. Zúčastnilo se celkem 9 hasičských sborů. Akce 

začala v 17:00 hodin a to na plácku před budovou obecního úřadu a okolí rybníka. Na tuto 

akci bylo zabito prase a z jeho masa byly nadělány klobásy, párky, tlačenka a salám. Kdo měl 

chuť, mohl si výrobky zakoupit. Prodávalo se v autobusové čekárně a v přistavěné 

maringotce. Pivo se točilo v hasičárně v budově obecního úřadu. Do této akce se zapojilo více 

rodin vršovských. Například rodina Hromádková, rodina Přibylová a další. Pivo točili Z. 

Rydlo, L. Marek ml., P. Vokatý. Účast byla velká a pivo se točilo ještě v sobotu 28. a v neděli 

29. srpna. Hudba byla z rádia z magnetofonu, který zapůjčil J. Rozínek. Akce se moc 

občanům líbila. 

Dne 17. prosince se konala hasičská výroční valná hromada. Na této akci bylo 

podáváno občerstvení. Kladně bylo hodnocení činnosti zdejší hasičské organizace. A tato byla 

dávána za příklad okolním obcím. Zúčastnili se zde z Náchoda z vedení hasičů. Bylo 

podotknuto, ţe tak malá vesnice jako je Vršovka stačí dělat takovéto akce. 

 



 

Výlov se konal v sobotu 6. října 1993. Čekalo se, ţe bude vyloveno alespoň 300 

kaprů, ale bylo vyloveno poměrně méně. Kapři se prodávali vršovským občanům za 24 Kč 

kilogram. Po výlovu byly pořádány rybí hody v budově obecního úřadu. Jelikoţ počasí bylo 

hrozné, pršelo a byl vítr. Porce uzené ryby byly prodávány za 6 Kč. Piva se vypilo 4 sudy. 

 

Leden: začátek roku velice studený -13 aţ -15 °C. V prostředku měsíce ledna oteplení 

aţ na +12 °C a ke konci ledna ochlazení -10 - -14 °C. Sněhu bylo asi 15 centimetrů. 

Únor: zima kolem -10 - -14 °C, přes den teploty -2 °C. Sněhu je ještě 26. února 20 cm. 

Zima je do konce měsíce. 

Březen: zima trvá, ještě 19. března je sníh a jsou sněhové přeháňky. 29. března je ještě 

5 cm sněhu. 

Duben: začátek měsíce chladný, teprve 20. dubna je oteplení na +24 °C a nastávají 

teplejší počasí. 

Květen: tento měsíc je nadmíru teplý. Teploty jsou aţ +30 °C. 

Červen: začátek června velice teplý, od 11. června je ochlazení a přeháňky dešťové, 

teplota +15 °C. od 12. června jiţ trvá ochlazení a přeháňky do konce měsíce. 

Červenec: začátkem měsíce jsou teploty +27 °C. Ale od 6. července je zvrat počasí, 

teploty jsou +15 - +17 °C, chladno a přeháňky. 

Srpen: tento měsíc je teplý.Teploty dosahují aţ +38 - +39 °C, ve stínu někdy bylo aţ 

32 °C. Od 18. července se začíná ochlazovat a to na +17 °C. Ochlazení jiţ trvá do konce 

měsíce srpna. 

Září: začátkem září je kolem +20 °C. Dále pak je ale ochlazení na +4 - +7 °C. 

Přeháňky jsou skoro kaţdý den. V polovině září oteplení na +25 °C. Ke konci zří je ochlazení 

a přeháňky, teploty +12 °C. 
Říjen: tento měsíc je uţ studený. Jsou časté přeháňky dešťové, teplota je kolem +7 °C. 

Začínají ranní mrazíky aţ -5 °C. Ze soboty na neděli. Denní teploty +7 - +9 °C. 

Listopad: začátek listopadu jsou teploty +7 - +12 °C. Dosti prší. Ranní mrazíky -2 - -5 

°C. 20. – 21. listopadu napadl první sníh. Mrzlo, sněhu bylo asi 15 cm. 

Prosinec: začátkem měsíce je uţ zima a sněhu asi 10 cm. Studené větry. 9. je +6 °C a 

prší. Od 13. je oteplení +4 - +8 °C. 18. prosince je oteplení +9 °C a beze sněhu. 20. zase 

chumelí, ale taje. Přes vánoční svátky teplo a 27. prosince chumelí a je zima, sněhu je asi 15 

cm a -2°C. 30. prosince je oteplení. 31. je uţ bez sněhu.  

 

 

V letošním roce 1993 stavební komise mnoho práce neměla. Dodělávaly se 

rozestavěné stavby rodinných domků, přestavby v čísle 4 a to u Matejsků. Další u Rydlů 

v č.39 ze stodoly. A u Dašků č.39 přestavuje rodina Fáberova, zde bude nové číslo. U Marků 

č.51 se stavěla jedna místnost na půdě. Obecní úřad ţádnou akci neudělal. 

 



arození 1993  
Lucie Rozínková z čp. 51 se narodila 30. 1. 1993 

Pavel Matejsek z čp. 4 se narodil 1. 2. 1993 

Petruţelková Hana, Petruţelková Lenka z čp.11 se narodily 23. 12. 1993 

 

mrtí 1993 
Hromádko Václav z čp.19 zemřel 28. 4. 1993 

 

dstěhování 1993 
Čečetka Miroslav z čp. 9 se odstěhoval 28. 1. 1993 do Pulic 

Vaněk Luděk z čp. 44 se odstěhoval 16. 2. 1993  do Bohuslavic 

 

vatby 1992 
Radek Rydlo, Vršovka č. 45 

Milena Čepelková, Bohuslavice 8 

Byli oddáni dne 17. 7. 1993 

Renáta Čečetková, Vršovka č.25 

Vlastislav Syrovátko, Vanovka 11 

Byli oddáni dne 25. 9. 1993 

 

řistěhování 1993 
Rada Bohuslav se přistěhoval do č. 15 dne 2. 2. 1993. 

Rozínková Miloslava se přistěhovala do č. 51 dne 11. 1. 1993 

Matejsek Pavel se přistěhoval do č. 4 dne 5. 10. 1993 

Matejsková Lenka se přistěhovala do č. 32, 5. 10. 1993. 

 

 



ojenská sluţba 1993 
Sychrovský Aleš čp.21 vojenskou sluţbu vykonává v Novém Městě nad Metují 

 

Starostou Vršovky je Rydlo Josef bytem v Novém Městě nad Metují. 
 

V roce 1993 má Vršovka 103 obyvatel. 
 

                                          Rok 1993 zapsal kronikář Marek Ladislav. 

 

Rok 1994 

ohoto roku se ve Vršovce nic mimořádného nepřihodilo. Dva nový 

občané se narodili a dva zemřeli. Zemědělské druţstvo se na vršovským katastru pomalu 

rozpadá, protoţe od září zde začíná soukromě hospodařit Pavel Sychrovský z čp. 21 a to asi 

na 65 ha půdy. Vracejí se téţ lesy a pole občanům, kteří chtějí hospodařit. Občanům, kterým 

byl vrácen, je dbáno, aby tento byl udrţován v pořádku. Stromy napadené kůrovcem musí být 

pokácené a odvezené z lese. Pokácená místa musí býti znovu vysázená, na nové stromky dává 

stát dotace.  

Co se lidem moc nezamlouvá, ţe v obchodech je vše drahé. Je sice skoro všechno 

k dostání, ale peníze na to nejsou.Výdělky nejsou úměrné co se týče zdraţování zboţí 

v obchodech. V republice sice dosti podnikatelů bohatne, ale mnoho lidí začíná chudnout. Pro 

mladé lidi se byty nestaví jako dříve, takţe začínající manţelé to mají velice těţké. Zvyšují se 

daně, poplatky za autobusy. Zdraţuje se uhlí, elektřina a plyn. Pojišťovny vypovídají staré 

pojistky za domy a nahrazují je mnohem vyššími. Co se velice podraţuje je odvoz odpadků a 

popela. 

Letošního roku se konaly volby do obecního zastupitelstva obce Vršovky. Lidé uţ 

politice moc nevěří, protoţe se jen slibuje a pro normální lidi se nic nedělá. Lidi uţ nabádají, 

aby si uzavírali připojištění na důchod, protoţe důchody do budoucna mají být malé na tu 

drahotu. Vláda a parlament si dělají zákony dá se říci pro sebe a na normální lidi nekoukají. 

 

 

Dne 7. února 1994 se konala v budově obecního úřadu schůze obecního zastupitelstva 

v čele se starostou Josefem Rydlou. Na programu jednání bylo schválení rozpočtu na rok 

1994. Rozpočet byl stanoven na 110 000 Kč. Výdaje za letošní rok na různé akce a poplatky, 

za dodělání střechy na budově prodejny 10 000 Kč. Byly zakoupeny dva nové kontejnery na 



sklo, za tyto bylo zaplaceno 7 000 Kč. Byla zavedena voda do budovy obecního úřadu, za toto 

bylo zaplaceno 10 000 Kč. Za odvezené odpadky bylo zaplaceno 6 000 Kč. Za děti chodící do 

školy do Černčic obec zaplatila celkem 9 242 Kč. Za děti chodící do Nového Města n.M. bylo 

zaplaceno celkem 3 360 Kč. Poplatky za elektrický proud bylo za tento rok celkem zaplaceno 

10 000 Kč. 

 

 

Volby do zastupitelstva obce Vršovky se konaly dne 18. a 19. listopadu 1994. Začátek 

voleb byl od 14:00 hod. do 22:00 hod. A v sobotu od 7:00 do 14:00 hod. Po 14:00 hod bylo 

provedeno sčítání hlasů. 

 

 

           Do zastupitelstva obce se volilo 7 členů zastupitelstva. Všech 7 členů bylo vedeno jako 

sdruţení nezávislých kandidátů. 

1. Pavel Sychrovský 46 let, technik, Vršovka č.21, bezpartijní 

2. Ladislav Marek, 56 let, slévač, Vršovka č. 51, bezpartijní 

3. Jaroslav Petrţelka, 34 let, technik, Vršovka č. 11, bezpartijní 

4. Václav Hromádko, 45 let, člen JZD, Vršovka č.19, bezpartijní 

5. Josef Rousek, 53 let, soustruţník, Vršovka č.33, bezpartijní 

6. Jana Kytarová, 50 let, technik, Vršovka č.47, bezpartijní 

7. Josef Rydlo, 50 let, seřizovač, Vršovka č.45, bezpartijní 

 

 

 

Přibyl Jiří                    Vršovka č.5 
Šichan Karel               Vršovka č. 44 

Hofman Josef              Vršovka č. 43 

Vaisarová Zuzana       Vršovka č. 24 

Rydlo Zdeněk              Vršovka č. 39 

 

Předseda komise byl Přibyl Jiří. 

Zapisovatel Hofman Josef. 

 

V České republice je v dnešní době zapsáno 52 politických stran a 27 politických hnutí. Voleb 

se zúčastnilo celkem 87 občanů. Nevolilo 7 občanů. 

 

Nejvíce hlasů v letošních volbách získalo sdruţení nezávislých kandidátů v ČR 

 

 

Pavel Sychrovský            č. 21            65 hlasů 

Ladislav Marek               č. 51             71 hlasů 



Jaroslav Petruţelka          č. 11            64 hlasů 

Václav Hromádko            č. 19            64 hlasů 

Josef Rousek                     č. 33           55 hlasů 

Jana Kylarová                   č. 47            50 hlasů 

Josef Rydlo                       č. 45            47 hlasů 

 

 

Dne 23. listopadu 1994 byla v budově obecního úřadu první ustavující schůze. Této 

schůze se zúčastnili všichni nově zvolení členové zastupitelstva obce Vršovky. Po dohodě 

všech zúčastněných byl do funkce zvolen Josef Rydlo. Do funkce zástupce Pavel Sychrovský. 

Do funkce účetní Jana Kylarová. Stavební komise Josef Rousek. Předseda revizní komise 

Jaroslav Petruţelka. Marek kronika. 

 

 

Dá se říci, ţe hasiči jsou ve Vršovce nejaktivnější co se týče kultury obce. Pořádají 

různé akce pro občany Vršovky. Jednou ročně se ve Vršovce pořádají hasičské prověrky a to 

hasičských sborům z celého okolí. Za tuto aktivitu byli hasiči z Vršovky pochváleni 

z Náchodského okresu, ţe tak malá obec je vzorem pro mnohem větší hasičské sbory. 

Především se na tom podílejí mladí, kterých je ve spolku převáţná část a těmto akcím 

se věnují. Při prověrkách se podává občerstvení, prodávají se párky a pečou se kramfleky. 

Nechybí ani točené pivo. 

Dne 9. prosince 1994 byla v budově obecního úřadu konaná výroční schůze hasičů 

Vršovky. Přítomni byli téţ dva hasiči ze sousední obce Černčic. Na této schůzi bylo podáváno 

občerstvení párek, káva, zákusky. Téţ bylo točené pivo, ale to si musel kaţdý zaplatit. 

Jelikoţ končilo volební období, měli se konat volby do nového výboru. Ale 

hlasováním bylo schváleno, ţe starý výbor pracoval dobře,takţe pro nové volení období 

zůstává ve starém sloţení, akorát byl rozšířen o jednoho nového člena. Také byly vybrány 

členské příspěvky ve výši 25 Kč. Příspěvky vybíral Pavel Sychrovský. 

 

 

Letošní rok byl výborný pro houbaře, hub rostlo hodně. 

Zato úroda brambor byla malá z důvodu velkých veder. 

V kravíně, který ještě obhospodařuje druţstvo, jsou ustájené krávy černé straky 

zakoupené ve Franci. Domek č. 26, který patřil paní Ţilkové z Nového Města nad Metují byl 

prodán, nový majitel je pan Václav Rada z Vrchovin, tento zakoupil pro syna. 

Poplatky za popel ještě tento rok neplatili občané, ale obecní úřad. Poplatky za psy za 

jednoho 30 Kč a za druhého 60 Kč.Řidiči, kteří příští rok budou chtít jezdit po dálnici nebo 

silnici první třídy, zaplatí poplatek za známku 400 Kč.  

11. a 12. ledna navštívil naši republiku americký prezident Bill Clinton. 

Dnešním rokem byla zahájena druhá vlna kuponové privatizace. Volby do obecních 

zastupitelstev nejvíce hlasů získali nezávislí kandidáti. 

Inflace peněz v letošním roce je 10%, coţ ,jak říká premiér Klaus, je ještě velice 

dobré. 



 

Leden: ranní mrazíky aţ – 10 °C, ale jinak kolem -4 °C, přes den od +1 do +6 °C. 

Poměrně teplo. Sněhu málo. 

Únor: začátek února je teply, kolem +2 °C. Od 12. února ochlazení na -8 aţ -14 °C. 

Mrazy do 20. února. Od 20. teploty kolem 0 °C. Od 26. oteplení +15 - +21 °C. 

Březen: teploty +6 °C. 4. března ještě napadl sníh. Nadále teploty +6 - +12 °C přes 

den, v noci je chladno. Koncem března +13 °C. 

Duben: začátkem měsíce je chladno +5 °C přes den, jsou ještě ranní mrazíky. Teplota 

+5 - +7 °C a přeháňky. Od 22. je oteplení na +21 °C. Konec měsíce +25 °C. 

Květen: 1. května je ochlazení na +11 °C, aţ d 12. května je chladno. Od 12. je 

oteplení na +25 °C. Od 16. května znovu ochlazení a přeháňky. Teploty +13 - +14 °C. 

Červen: začátek měsíce je +25 - +30 °C. Od 3. je ochlazení +18 °C do 7. června. 8. je 

+30 °C. Od 9. ochlazení do 17. června. Koncem června jsou tropická vedra. 

Červenec: je velice teplý, začátkem měsíce +30 °C. Skoro celý červenec jsou tropická 

vedra +34 °C, na slunci +40 °C. 

Srpen: 1. ještě +34 °C, na slunci přes +40 °C. Od 8. je ochlazení, přeháňky, teploty 

+24 °C. Ke konci srpna +11 °C. 

Září: teploty v září v průměru +14 - +23 °C. Zataţeno, přeháňky. 

Říjen: ranní mlhy, teploty od +3 - +7 °C. 21. října velký vítr. Ke konci měsíce teploty 

+13 - +16 °C. 

Listopad: ranní mrazíky. Poměrně velké větry. Teploty +7 - +10 °C. Dosti často tento 

měsíc prší. Od 12. listopadu ochlazení, ale jen na dva dny na -5 °C. Nadále teplo. Koncem 

měsíce jsou teploty +8 °C. 

Prosinec: ranní teploty -4 – 0°C. Do 5. prosince . Od 5. prosince je oteplení +5 - +8 °C 

do 15. prosince. Nadále následuje ochlazení aţ -8°C. 16. prosince chumelí první sníh. Zima a 

sníh je přes celé vánoční svátky. 27. nastává oteplení, sníh taje. Dále je +5 °C. 

 

arození 
Jakub Rydlo se narodil dne 27. 2. 1994 Janě a Petrovi Rydlovým čp. 39, Vršovka 

Richard Syrovátko se narodil dne 4. 3. 1994 Renatě a Vlastislavovi Syrovátkovým čp.25 

Vršovka. 

 

mrtí 
Boţena Hejzlarová, Vršovka č.15, zemřela dne 25. února 1994. 

Josef Hojný, Vršovka č.46, zemřel dne 12. července 1994. 

 



vatby 
Ladislav Marek, Vršovka č.51 

Libuše Jeţková, Černčice č.19 

Byli oddáni dne 12. listopadu 1994. 

 

dstěhování 
Bohuslav Rada, Vršovka č.15 se odstěhoval do Týniště n. Orlicí. 

 

řistěhování 
Tento rok se nikdo do Vršovky nepřistěhoval. 

 

ojenská sluţba 
Čečetka Lubor v Jaroměři. 

 

Vršovka má v letošním roce 1994 celkem 104 obyvatel. 
 

Rok 1994 zapsal kronikář Marek Ladislav. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Rok 1995 
 

etošního roku se ve Vršovce nic tak zvláštního nestalo. Jako minulé 

roky i letos tomu není jinak, ţe hasiči se podílejí nejvíce na kulturním ţivotě ve Vršovce. 

Pořádali různé akce pro místní občany. Jako opékání prasete, rybí hody, prověrky a další 

akce. Lidé jsou zde pracovití, zvelebují si svoje domy a okolí. Tohoto roku dva občané 

zemřeli a dva se narodili. Starosta obce bydlí v Novém Městě n. Met., takţe kaţdý týden 

dojíţdí do Vršovky na úřední den a téţ kdy je to zapotřebí. Co nejvíce letošního roku hodně 

lidí zaskočilo, ţe p. Matejsková přestala prodávat ve zdejší prodejně potravin, kterou měla ve 

vlastním nájmu. Obecní úřad dělal vše proto, aby obchod byl znovu dán do provozu. Největší 

problém zde byl sehnat prodavačku, která by se obchodu ujala. Protoţe starší lidé, kteří 

nemají auta, by asi těţko mohli jít nakupovat jinam. Roční nájem za prodejnu je poměrně 

únosný, je to 5 000 Kč za rok. Takovýto nájem se ve městech platí za měsíc. Obchod byl 

nabídnut prodavačce p. Hlaváčové, která má jiţ obchod ve Spech. Tato je z Nového Města n. 

Metují. Po dlouhém domlouvání se tedy rozhodla, ţe to ve Vršovce zkusí, ale řekla, ţe kdyţ 

budou malé trţby, ţe obchod uzavře ze dne na den. Dala si ale podmínky, bez jejich splnění, 

ţe obchod neotevře. Obchod musel být vymalován, toto udělal starost Josef Rydlo. Dále se do 

dveří hlavních musela zabudovat bezpečnostní mříţ, toto zajistil Jan Zákravský č.7. A další 

přání bylo zamalovat jméno p. Matejsková na tabuli nade dveřmi a vyřezat keř před oknem 

prodejny. Toto provedli Marek Ladislav a Hromádko Václav. Také si dala podmínku, ţe 

v zimních měsících se musí na Spy udrţovat cesta. Toto bude obstarávat Sychrovský Pavel, 

jelikoţ má na toto techniku. Do krámu se dalo nové gumoleum na podlahu. A tak konečně 

koncem listopadu si navezla zboţí a začala prodávat. Ze začátku byly dosti velké problémy 
s dovozem jak pečiva, tak chleba, protoţe paní Matejsková všechno odhlásila a pekaři 

nechtěli do Vršovky jezdit. Toto se snad časem srovná a lidé se naučí chodit nakupovat zde 

v krámě a nebudou chodit jinam. Jelikoţ chleba tady nesehnali, jezdili nakupovat do města. 

Začátkem prosince byla dána do provozu ve Vršovce telefonní budka Telecomu na karty, je 

vedle obchodu potravin. Kartu si můţe kaţdý koupit v Novém Městě n. Metují. Hodně 

vršovských občanů má jiţ telefon zavedený. Veřejná hovorna Telecomu je u Vaňků v budově 

prodejny nahoře. 

Letošní rok pro normálního člověka nic nepřinesl nového. Příští rok mají proběhnout 

volby a tak v televizi i v rozhlasu se strany napadají a hledají jedna na druhou všelijaká 

pomluvy. Tady ve Vršovce si toho nikdo moc nevšímá a kaţdý si hledí toho svého. Celkově 

se dá říci, ţe se zdraţuje ze dne na den. Jak uhlí, elektrický proud, plyn, benzín.Tak například 

benzin 1 litr super 20,40 Kč. Bylo zdraţeno jízdné autobusu, za vlak. V autobusech uţ nejsou 

měsíční ani týdenní jízdenky, ale platí se hotově. Dříve to stálo z Nového Města 1 Kč a dnes 5 

Kč. Autobusy jsou v desolátním stavu. V zimě můţou lidé v autobusech zmrznout, vůbec se 

netopí. A kolikrát se stane, ţe autobus ani nepřijede, protoţe ho nemohou natočit. A nikoho to 

nezajímá, jak se lidé dostanou do práce. 

Tohoto roku stávkovali lékaři, učitelé, také ţádali na vládě zvýšení platů. Také 

ţelezničáři poţadovali o zvýšení platů. Ale vláda se k tomu moc nemá.co se týče bytové 

výstavby v republice je to katastrofální. Byty se zkrátka nestaví a nikoho nezajímá, kde mladí 

lidé budou bydlet. V panelácích, kde bydlí rodiny si byty mají odkoupit. Ale většina lidí na to 



nemají peníze. Jedno je však jisté, ţe v dnešní době se seţene opravdu všechno a bez čekání, 

ale musí býti peníze.  

Letošního roku postihla dá se říci celou republiku chřipková epidemie. Byly uzavřeny 

všechny školy. Tato chřipka se projevuje vysoké horečky, kašel, bolesti kloubů. Nemá 

zanechávat ţádné následky. 

 

Členové obecního zastupitelstva se tento rok 1995 sešli k řešení problému obce 

celkem 4krát. 

Bylo to první zasedání v únoru, kde byl projednáván rozpočet obce na tento rok. Také 

paní Kylarová čp. 47 přijímá funkci po panu Šichanovi, veškeré účetnické práce obecního 

úřadu. Dne 3. dubna bylo další zasedání zastupitelstva. Projednávalo se povolení staveb ve 

Vršovce. Dále bylo projednáno zakoupení přenosné hasičské stříkačky pro vršovské hasiče. 

Téţ se projednávaly finanční záleţitosti pro Vršovku. Na programu bylo také čištění obecního 

lesa a výsadba stromků. A věc, ţe p. Matejsková chce ukončit prodej v místní prodejně 

potravin. 

Dne 11. září bylo další zasedání. Na programu byl rozpočet, telefonní budka a veřejná 

hovorna Telekomu. Dále se projednávala stíţnost pana Pitaše čp. 20 na p. Sádovského čp. 38, 

ţe jeho pes roztrhal dvě slepice a kohouta. Poţadoval 250 Kč jako úhradu. Dne 3. listopadu 

byla veřejná schůze pro všechny občany Vršovky. 

 

 

Odvoz odpadu                       10 225,- Kč 

Elektrika                                13 120,- Kč 

Na děti školné: 

Nové Město – Černčice         15 670,- Kč 

Pojistka budov  

obecního úřadu                       6 345,- Kč 

Lesní stromky                         7 618,- Kč 

Hasiči stříkačka                      8 418,- Kč 

Různé faktury-výdaje 

poplatky do 1000 Kč              89 239,-Kč 

 

Celkově výdaje za rok 1995 – 150 600 Kč. 

 

Občané Vršovky mají velikou výhodu ještě v tom, ţe poplatky za odvoz veškerého odpadu, 

který se odváţí do Nahořan na skládku nemusí platit, Coţ je poměrně drahé. 

 

 

Tato organizace v naší vesnici je dá se říci nejaktivnější v rámci kultury Vršovky. 

Obecní úřad pro hasiče zakoupil stříkačku. Dne 6. října proběhly ve Vršovce hasičské 

prověrky, této akce se zúčastnilo 10 hasičských sborů z okolí Nového Města n. Met. Akce se 

vydařila a protáhla se do ranních hodin. Pekly se kramfleky, čepovalo se tu pivo, udily se 

párky. Hrála hudba 8 muzikantů dechovky u rybníka. A jeden harmonikář v budově obecního 



úřadu. Opravdu krásná akce pro místní i přespolní, účast byla značná i ze sousedních Černčic, 

tancovalo se a lidem se to moc líbilo. 

Dne 12. srpna se pořádalo pro občany opékání prasete a to u Vaisarů č. 24. Tato akce 

se velice povedla účast byla značná. Bylo to velice dobře připravené, díky rodině Vaisarová 

se tato akce líbila. Točilo se pivo, byl domácí guláš a výborné opečené vepřové maso. Sedělo 

se na zahradě do pozdních nočních hodin. 

Dne 3. listopadu proběhla v budově obecního úřadu veřejná schůze pro všechny 

občany Vršovky. Dne 10. listopadu byl proveden výlov rybníka. Toto měl na starosti Petr 

Rydlo čp.39, který se jako rybář o ryby stará. Ryby byly prodávány téţ občanům, kdo měl 

zájem si koupit. Večer téhoţ dne se pořádaly rybí hody pro veřejnost. Ryby se udily, byly také 

obalované. Při této akci se čepovalo pivo. Účast byla dobrá. Toto se konalo v budově 

obecního úřadu. A poslední akce hasičů v tomto roce bylo, ţe pro děti chodil Mikuláš, anděl a 

dva čerti. Kdo poţádal, bylo mu vyhověno. Dne 9. prosince Mikuláš Jos. Rozinek, anděl 

Milena Rydlová č.45, čert Radek Rydlo č.45, druhý čert Marek Lad.č.51. 

 

 

Nové nařízení pro stavebníky je, ţe kdo začne stavět, musí mít vybudovanou čističku 

vody. Ve městech se stavějí velké a platí veškerou stavbu městský úřad a stát. Ve vesnicích si 

ji musí udělat kaţdý sám. Ceny jsou dosti značné od 25 000 do 90 000 Kč. Podle počtu 

obyvatel. První čističku ve Vršovce má Petr Rydlo č.39. 

Také ve Vršovce natáčela televize pro pořad Receptář a to s p.Jaroslavem Matejskem 

čp.4. Bylo to o ořechách jak roubovat a pěstovat. Televize toto vysílala. 

Letošního roku se urodilo málo jablek a poměrně málo brambor. Zato švestek bylo 

dost. Trávy vyrostlo aţ dost, dříve trávu kaţdý sušil a prodával, ale v letošním roce o trávu 

zájem nebyl. Lidé ji dávají více na kompost neţ by se s ní sušili. 

Dne 8. dubna 1995 bylo v obecním lese občany zasaţeno přes 300 stromků. Zúčastnilo 

se 11 lidí. 

Od 11. července by měl mít kaţdý řidič osobního automobilu provedenou kontrolu 

emisí  svého automobilu a obdrţí zelenou známku na poznávací značku svého automobilu. Za 

pouţití dálnice musí kaţdý řidič zaplatí roční poplatek za známku 400 Kč. Jinak pokuta činí 

5000 Kč. 

Od 1. dubna jsou nařízeny, ţe na pohlednice je známka 3 Kč a na dopis 3,60 Kč. 

Zdraţeny jsou téţ telefonní poplatky a za balíky.  

Ve Vršovce je letošního roku jiţ kolem pětadvaceti automobilů. V měsíci srpnu a září 

dávali nové tašky na střechu Rydlovi čp.45 a Markovi čp. 51. V prosinci letošního roku byl 

zaveden telefon z kravína k Hromádkovým čp.19 a byly dány dva nové sloupy. 

 

 

Leden: zima je dosti velká. Teploty jsou pod nulou . 5. – 6. ledna je -11 °C a chumelí. 

12. je sněhu 20 cm. Ke konci měsíce je oteplení +5 - +6 °C. Konec ledna beze sněhu. 

Únor: začátek teploty +5 - +6 °C, bez sněhu. Dále potom zima, sněhové přeháňky. 

Mrazy jsou mírné jen v noci. Přes den poměrně teplo. 

Březen: Celý březen je zima, sněhové přeháňky, přes noc pod nulou, přes den +5 - +6 

°C. Březen chladnější neţli únor. 



Duben: Do 4. jsou teploty +15 °C, ale ráno jsou mrazíky a denně jsou sněhové 

přeháňky. 8. je +2 °C a chumelí. Dále pak do 20. dubna chumelí s deštěm +5 °C. 21. – 23. 

oteplení a to +23 - +27 °C. Konec dubna chladno. 

Květen: Tento měsíc je chladný, teploty +11 - +13 °C, přeháňky, prší. Aţ od 23. 

oteplení +25 °C. Ale konec chladný. 

Červen: chladno, přeháňky, +10 - +20 °C. Od 20. je oteplení +27 °C. Dále prší. Konec 

června teplý aţ +27 °C. 

Červenec: tento měsíc je teplý. Teploty přesahovaly hodně přes +30 °C. Na slunci jsou 

teploty aţ +39 °C. 23. je ochlazení, ale dále jsou horka aţ do konce měsíce. 

Srpen: teploty přes +30 °C. Od 25. ochlazení, je zataţeno a prší aţ do konce srpna. 

Září: Tento měsíc se dá říci, ţe opravdu vypršel. Teploty +12 - +20 °C, mlhavo, 

přeháňky. Konec měsíce +8 °C. 

Říjen: chladno, teploty klesly +12 - +7 °C. Měsíc mlhavý a chladný. 

Listopad: tento měsíc je uţ zimní. Chumelí, uţ 3. je 10 cm sněhu. Od 7. sníh taje a je 

oteplení. Od 18. je jiţ zima a chumelí, mrzne -5  - -11 °C. Sníh je do konce měsíce. 

Prosinec: zima trvá nadále. Padá sníh a dosti mrzne. Také je časté náledí. Teploty -3 - 

-5°C. Sníh drţí. Před Vánoci je mírné oteplení, ale nadále mrzne a chumelí. Ranní teploty -8 

°C. Konec prosince je velice chladný, sněhu je málo, ale mrazy jsou aţ – 15 °C. Přes den je 

mírněji -5 °C. 

 

mrtí 
Aneţka Přibylová, Vršovka č.5, zemřela v úterý dne 24. 1. 1995 ve věku nedoţitých 63 let. 

Anna Rydlová, Vršovka č. 8, zemřela v úterý dne 15. 8. 1995 ve věku nedoţitých 70 let. 

 

arození 
Syrovátko Daniel, Vršovka č.25 se narodil dne 1. 6. 1995. 

Fáberova Eliška, Vršovka č.53 se narodila dne 22. 10. 1995 

 

dstěhování 
Marek Ladislav do Černčic č.19 

 

řistěhování 
Ptáčková Simona do č.40 

Fábera Ondřej do č.53 

Syrovátko Vlastislav do č.25 



 

Počet obyvatel Vršovky letošního roku 1995 je 106 obyvatel. 

         Rok 1995 zapsal kronikář Marek Ladislav 

 
 

 

Zde jsou jednotlivé výdělky v České republice. Pan premiér Václav Klaus řekl, aby si lidé pár 

roků utáhli opasky, ţe se pak budou mít lépe, ale na jeho průměrné mzdě toto není vidět, ţe 

by šel příkladem. 

 

 

 

 



Rok 1996 
 

 letošním roce se ve Vršovce nic mimořádného nepřihodilo. Konečně jiţ 

mladí lidé z vesnice tak neodcházejí do města. A Vršovka se začíná omlazovat. V posledních 

letech zde stále lidí ubývalo. Teď jiţ se začíná počet obyvatel zvyšovat neţ ubývat. V dnešní 

době zde začínají uţ mladí stavět a předělávat domy. I kdyţ se dá říci, ţe stát pro mladé lidi 

na vesnici nic nedělá. Proto se rodí podstatně i málo dětí. Dříve se pro stavebníky poskytovaly 

půjčky jak návratné, tak nenávratné, ale toto jiţ neexistuje vůbec, jedině si na stavbu musejí 

vydělat sami. 

V letošním roce zde proběhly dvoje volby a to do Sněmovny České republiky a další 

volby do senátu, tyto byly dvoukolové. V senátních volbách byla účast velice malá. Lidi dá si 

říci jiţ politika začíná unavovat. Neustálé zdraţování zboţí, elektřiny, uhlí, benzínu a všeho 

ostatního. Uţ delší dobu je ve Vršovce zavřený obchod potravin. Konečně zase začal 

fungovat. Prodávají zde Krupičkovi z Bohuslavic. Ovšem jak to dlouho vydrţí nikdo zatím 

neví. Pro staré lidi to bylo hrozné, kdyţ neměli moţnost si nakoupit ani základní potraviny 

k ţivotu nutné. Autobus dojíţdí do Vršovky třikrát denně. Ráno před pátou, druhý pro děti 

před půl osmou a poslední odpoledne z práce ve čtrnáct dvacet pět. Dříve se platila 1 koruna 

do Nového Města, v dnešní době uţ je to korun šest. Nafta rapidně podraţila a tak se toto 

muselo projevit i na ceně jízdného v autobusech.¨ 

V lékařské péči jiţ také občané si léky některé musejí hradit ze svého, protoţe 

pojišťovny prý na to nemají. I u zubaře si musí pacienti část hradit ze svého. I kdyţ si skoro 

kaţdý občan platí sociální pojištění u některé pojišťovny. 

 

 

Obecní úřad je pro občany Vršovky otevřen kaţdé pondělí v týdnu. Na úřadě je 

starosta Josef Rydlo, Pavel Sychrovský, zástupce starosty a účetní Jana Kylarová. Kaţdý 

občan Vršovky má moţnost tento den vyřídit si zde potřebné. Rada obecního úřadu: Josef 

Rydlo, starosta, Pavel Sychrovský, Josef Rousek, Václav Hromádko, Jana Kylarová, Ladislav 

Marek, Jaroslav Petruţelka. Rada obecního úřadu zasedala v tomto roce cekem pětkrát.  

První zasedání se konalo 24. ledna 1996. Na programu jednání byl rozpočet obce na 

rok 1996. Další bod bylo projednáno fungování místní prodejny potravin ve Vršovce. Téţ se 

projednávalo zavádění čističek vody v obci.  

Druhé zasedání rady se konalo 26. února 1996. Na programu byl zase obchod 

potravin. Jelikoţ paní, která obchod vedla, nechtěla obci zaplatit ani nájem za obchod a ani 

nechtěla platit elektřinu. Prohlásila, ţe obchod je prodělečný a skončila prodávání ze dne na 

den, takţe Vršovka je zase bez obchodu potravin. Také na tomto zasedání bylo navrţeno, aby 

jako v okolních obcích, byl rozpracován plán na obnovu obce. Dále navrţení komise na volby 

do poslanecké sněmovny. 

Třetí zasedání bylo 1. července 1996 a to na návrh obnovy obce. Přijel architekt, který 

by měl navrhnout a nakreslit plány obnovy obce na příští období rozvoje Vršovky. 

Čtvrté zasedání se konalo 21. října 1996. Na programu byla k posouzení urbanistická 

studie obce Vršovky, kterou zpracoval architekt ing. Milan Vojtěch,  který byl přítomen. Další 

bod byl projednání, ţe kontrola z Náchoda zjistila nedostatky u stavební komise ve vydávání 



povolení stavebních prací. Také navrhnout volební komisi do senátních voleb. Dále pak se 

jednalo o zakoupení jak lednice, tak mrazáku do prodejny. A zakoupení alespoň pěti 

náhradních zářivek do světel pro obci. Také byla projednána stíţnost paní Rouskové, ţe 

v hasičárně se dělá hrozný kravál ve večerních hodinách. Toto dostal na starost p. Václav 

Hromádko za hasiče, aby se toto víckrát neopakovalo. 

Poslední a to páté zasedání v tomto roce se konalo 16. 12. 1996. Na programu bylo 

zhodnocení práce obecního úřadu a komisí v tomto roce a přípravy na rok příští. 

 

 

U Matejsků č.4 – dodělání stavebních prací a úprava domu. 

U Fáberů č.53 – nová fasáda domu. 

U Radů č.26 – přestavba domu. 

U Rozínků č.51 – přestavba domu. 

U Marků č.51 – nová střecha. 

U Rydlů č.45 – nová střecha. 

U Švorcové č.41 – přestavba domu. 

U Rydlů č.39 – nová čistička vody. 

 

Dům č.35 Černých byl na prodej. V letošním roce ho zakoupili Syrovátkovi. 

 

 

Strany vstupující do voleb 31. 5. – 1. 6.  

 

1. Svobodní demokraté. Liberální strana národně sociální 

2. Česká strana sociálně demokratická 

3. Občanská demokratická strana 

5. Nezávislí 

7. Demokratická unie 

8. Občanská demokratická strana 

10. Křesťanská demokratická unie. Československá strana lidová. 

11. Důchodci za ţivotní jistoty 

12. Strana demokratické levice 

13. Českomoravská unie středu 

14. Česká pravice 

15. Komunistická strana Čech a Moravy 

17. Sdruţení pro republiku. Republikánská strana Československá 

18. Levicový blok. 

 

Volby se konají v budově obecního úřadu Vršovka dne 31. května a 1. června. 

 



 

Tyml za ODS z Nového Města n.M.  – předseda 

Koukola V. za ČSSD z Bohuslavic 

Hromádko V. č.19 z Vršovky 

Rydlo J. starosta Vršovky 

Kylarová J. č.47 z Vršovky 

 

 

Čísla jsou podle nejvíce dosaţených hlasů 

1. 3.Občanská demokratická strana – 21 hlasů – 25,61% 

2. 8. Občanská demokratická aliance – 12 hlasů – 14,63% 

3. 2. Česká strana sociálně demokratická – 11 hlasů – 13,06% 

4. 10. Křesťanská demokratická unie. Československá strana lidová – 8 hlasů – 9,76% 

4.    11. Důchodci za ţivotní jistoty – 8 hlasů – 9,76% 

5. 17. Sdruţení pro republiku. Republikánská strana Československá – 7 hlasů – 8,53% 

6. 7. Demokratická unie – 5 hlasů – 6,9% 

6.    15. Komunistická strana Čech a Moravy – 5 hlasů – 6,09% 

7. 1. Svobodní demokraté. Liberální strana nár. sociální – 3 hlasy – 3,66% 

8. 5. Nezávislí – 1 hlas – 1,22% 

9. 18.Levý blok – 1 hlas – 1,22%  

 

Volební účast byla 81/085 = 95 – 3%. Dva občané volili na voličský průkaz. 

 

 

Tato organizace je jediná v obci, která je opravdu činná. Je to zřejmě tím, ţe jsou zde 
mladí lidé, kteří mají zájem pro vesnici něco dobrého udělat.  

Dne 7. ledna byla provedena brigáda a to úprava kolem rybníka. Bylo provedeno 

ořezání větví stromů a vyřezány keře. 

Dne 26. 1. byla hasičská schůze v budově obecního úřadu. Za pěkné účasti zdejších 

občanů. 

Dne 30. dubna 1996 hasiči uspořádali pro děti pálení čarodějnic u lesa za Rydlovi. 

Účast byla dobrá. 

Dne 20. července hasiči pořádali pro všechny občany Vršovky opékání prasete. Točilo 

se pivo. Prase se opékalo na návsi u Rouskových u rybníka. Účast byla nadmíru velká. Hasiči 

téţ zakoupili pult na pivo a ten byl zabudován v hasičárně v budově obecního úřadu. 

Dne 23. srpna měli hasiči kontrolu stříkačky a připravovali se na soutěţ. 

Dne 24. srpna se zúčastnili a to na soutěţi hasičských sborů v Přibyslavi u Nového 

Města n.Metují. Umístili se aţ na osmém místě, jelikoţ jim selhala stříkačka. 

V sobotu dne 7. 9. 1996 se konaly ve Vršovce prověrky hasičských sborů z okolí 

Nového Města n. Met. Počasí se ale moc nevyvedlo, byla zima, kolem +10 °C a často pršelo. 

Opékalo se jehně u čekárny autobusu a v čekárně se pekly kramfleky. V hasičárně se točilo 

pivo Gambrinus 12°. Hasičů se sjelo poměrně dost, ale z důvodu špatného počasí se brzo 



rozjeli domů. Sedělo se ve stanu postaveném u čekárny a v budově obecního úřadu. I kdyţ 

jídla i pití bylo dostatek, účast byla k tak špatnému počasí slabá, moc se toho neprodalo. 

V pátek 29. 11. 1996 byla veřejná hasičská schůze v budově obecního úřadu i 

v hasičárně, kde se točilo pivo. Schůze byla dosti rušná. Zde se probíralo, co se bude konat za 

příští akce. Jelikoţ do hasičárně při otevření vrat hrozně táhlo, byly do vrat vyříznuté a 

zasazeny dveře  a celá vrata byla zadělána polystyrénem. Hasiči mají téţ nové pracovní 

obleky. Také byly v hasičárně zabudovány na topení starší kamna, aby se nesedělo v zimě. 

V prosinci pořádali hasiči pro děti chodil Mikuláš, čerti a anděl. 

 

 

Volební obvod 47 Náchod. Kandidáti navrţení v tomto obvodu na senátory. 

1. Miloslav Müler, narozen 15. 7. 1937, zástupce starosty Jaroměř, kandidát je členem 

politické strany Občanská demokratická strana. Vylosované číslo 1. 

2. Ing. Jiří Hanuš, narozen 18. 4. 1948, starosta města Červený Kostelec, kandidát je 

členem politické strany Křesťanská a Demokratická unie, Československá strana 

lidová. Vylosované číslo 3. 

3. Ing. František Meduna, narozen 6. 11. 1948, ekonom Náchod, kandidát je členem 

politické strany Komunistická strana Čech a Moravy. Vylosované číslo 3. 

4. Uršula Kluková, narozen 17. 8. 1941, herečka Broumov, kandidátka není členkou 

ţádné politické strany, kandidátka se přihlásila k registraci Česká strana sociálně 

demokratická. Vylosované číslo 4. 

5. Jan Kačer, narozen 3. 10. 1936, reţisér Praha 5, kandidát je členem politické strany 

Svobodní demokraté, Liberální strana národně sociální. Vylosované číslo kandidáta 5. 

 

 

Pavel Sychrovský č.21, Vršovka, předseda 

Václav Hromádko č. 19, Vršovka 

Jana Kylarová č.47, Vršovka 

Josef Rydlo, starosta Vršovky 

Václav Koukola za ČSSL Bohuslavice n.M. 

 

 

1. Müler Miloslav                          7 hlasů 

2. Hanuš Jiří                                   8 hlasů 

3. Meduna František                      2 hlasy 

4. Kluková Uršula                        11 hlasů 

5. Kačer Jan                                    1 hlas 

 

Počet zapsaných voličů Vršovky 84. Počet voličů, kteří odvolili bylo 29. Počet platných hlasů 

29. 

 

 

 



 

1. Müler Miloslav         13 hlasů 

2. Hanuš Jiří                  16 hlasů 

 

Počet zapsaných voličů 84. Počet voličů, kteří odvolili 29. Počet platných hlasů 29. 

 

Jako senátor za obvod 47 Náchod nejvíce obdrţel Miloslav Müler, člen ODS z Jaroměře a stal 

se senátorem České republiky. 

 

Jako předseda senátu byl zvolen pan Petr Pikhart. 

 

 

 

27. ledna 1996 zemřela manţelka prezidenta V. Havla paní Olga Havlová. Rakve 

s pozůstatky byla pro veřejnost vystavena na Praţském hradě v sobotu 3. února. Zemřela ve 

věku 62 roků. Od rána do pozdních nočních hodin stály fronty lidí, aby se mohli naposledy 

rozloučit. 

V únoru byly ve Vršovce vykradeny dva domy. Bývalá hospoda u Lacinů č.36 a 

vedlejší u Hulků č.22. V obou domech nikdo nebydlí denně, ale jsou pouţívány na víkendy. 

Předpokládá se, ţe loupeţ byla spláchána ve dnech 9. – 11. února 1996. Nikdo nic neviděl a 

ztratilo se mnoho věcí. 

Letošní rok byl rokem přestupným a počasí tomu nasvědčovalo. Byla dlouhá zim a 

celý rok chladný a nadměrně deštivý. 

Ţně ve Vršovce byly z důvodu špatného počasí aţ od poloviny srpna. 

Dne 12. října bylo částečné zatmění slunce. 

2. prosince byl zase otevřen obchod s potravinami ve Vršovce. Obchod vedou 

Krupičkovi z Bohuslavic n. M. 

V prosinci byl operován pan prezident Václav Havel. Byla mu odoperována polovina 

plíce. Z důvodu zhoubného nádoru. Operace dopadla dobře. 

Mrazy v letošním prosinci byly pod -20 °C. Sněhu ale bylo málo. 

 

 

Leden: Začátek ledna -5 °C. 2. ledna napadlo 10 cm sněhu. Od 8. 1. do 15. 1. je 

oteplení +1 - +4 °C. Od 15. 1. zase ochlazení a mrzne, mrazy -9 - -15 °C do konce ledna. 

Únor: Sněhu asi 10 cm. Do 11. 2. mrzne od -9 - -17 °C. Do konce února mrzne a 

chumelí. 

Březen: zima, chumelí, mrzne -3 - -10 °C aţ do 15. března. Od 15. 3. do 24. 3. je 

oteplení +5 - +9 °C. Od 24. 3. zase ochlazení, chumelí a mrzne -1 - -3 °C do konce měsíce. 

Duben: Do 16. 4. ještě jsou ráno mrazy od 0 - -5 °C. Ještě 12. dubna padá sníh. Od 16. 

4. oteplení na +5 - +10 °C. 

Květen: Celý měsíc přeháňky, chladno. 13. května je bouřka. 

Červen: Začátek měsíce teploty +28 °C. Dále teploty průměrné, prší, chladno +13 - 

+14 °C. 



Červenec: Chladno, přeháňky, +12 - +19 °C. Od 27. teprve oteplení, +25 - +27 °C. 

Konec července zase chladno a přeháňky. 

Srpen: Chladno, prší, do 18. Od 19. je oteplení +26 - +28 °C do 24. Od 25. zima. 

Září: Začátek měsíce +10 - +15 °C. 12. je částečné zatmění slunce. 

Říjen: Chladno, teploty +10 - +15°C. 12. je částečné zatmění slunce. 

Listopad: Mlhavo a chladno +1 °C. Ranní teploty pod nulou. Koncem měsíce jiţ 

mrzne. 29. napadl sníh a drţí. 

Prosinec: Sníh drţí. 20. 12. padá sníh a mrzne. Od 21. 12. mrazy jsou -18 aţ -22 °C. 

Mrzne, ale sněhu je poměrně málo, asi kolem 5 cm. 

 

 

arození 
Rydlo Lukáš, Vršovka čp. 39, narozen dne 1. 8. 1996 

 

mrtí 
Frinta Josef, Vršovka čp.1, zemřel ve čtvrtek 9. května 1996 ve věku 81 let. 

Hromádková Boţena, Vršovka čp. 19, zemřela v pátek 2. srpna 1996 ve věku 87 let. 

Sychrovský Josef, Vršovka č. 18, zemřel ve čtvrtek 19. prosince 1996 ve věku 89 let. 

 

řistěhování 
Jirásek Josef k paní Hojné Evě do čp. 46 

 

dstěhování 
Rydlo Radek, Vršovka čp.45 se odstěhoval 11. 11. 1996 do Bohuslavic n. Metují. 

 

Vršovka má letošního roku 1996 107 obyvatel. 
 

 

Rok 1996 zapsal kronikář obecního úřadu Vršovka Marek Ladislav. 

 


